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 :المستخلص 

 :يمُكن تلخيص ما جاء في البحث في الأمور التالية

اشتمل البحث على مقدّمةة  تمةمّ ع عةددان مةن القمةايا الم ه يةّة ( 1)

 .إعداد البحوث في

, وخاتمة, وفصلين, وتمهيد, كما اشتملع خُطةّ البحث على مُقدّمة( 2)

 .وفهارس

ترجمة لابن حزم  والكلام عن المذهب الأشعري : وقد تممّن التمهيد

وأبةر  أعلامة   وأبةر  مفلفّاتة  , وتطةور , نشةتت : من حيث ال وانةب اتتيةة

 .إلى  من ابن حزم

ان موجّهنةةا لدراسةةة تعقبّةةات ابةةن حةةزم علةةى وأمّةةا الفصةةل الأوّل فقةةد كةة

 .الأشاعرة في باب الأسماء  وقد قسّمت  على أربعة مباحث

وأمّةةا الفصةةل ال ةةاني فقةةد كةةان موجّهنةةا لدراسةةة تعقبّةةات ابةةن حةةزم علةةى 

الأشاعرة فةي بةاب الصّةفات  وقةد قسّةمت  علةى خمسةة مباحةث  كمةا هةو فةي 

 .خطةّ البحث

ن حةةزم كةةان دقيقنةةا فةةي نسةةبة هةةذ  خلصةةعُ فةةي البحةةث إلةةى أنّ ابةة( 3)

اتراء لمذهب الأشاعرة  وإنّ لم يصُب هو في بعة  المسةا ل التةي تعقبّهةا  

حيةث أخطةةت فةي بعمةةها كمةا فةةي أسةماء إ تعةةالى  وإتباتة  للصّةةفات  و يةةر 

 .ذلك

م لّةةع م اقشةةات ابةةن حةةزم للمةةذهب الأشةةعري مةةا عليةة  أصةةحاب ( 4)

باقلاني  وابن فوُرك  ولذلك لم يتعرّض الطبّقة الأولى م هم  كالأشعري  وال

 .البحث لتطوّر المذهب من حيث الدّلا ل والمسا ل لما بعد  من ابن حزم

 .أظهر البحث جانب ال قّد ع د ابن حزم  وشدّت  في هذا الباب( 5)

فهةةةذا أبةةةر  مةةةا تمةةةمّ   البحةةةث مةةةن خطةةةو  عريمةةةة  وفةةةي ت ايةةةا  

لتوفيةةو والسّةةداد  وصةةلىّ إ وأسةةتل إ تعةةالى ا. تفصةةيلات ومسةةا ل ك يةةرة

 .وسلم على نبيّ ا محمد وعلى آل  وصحب  أجمعين
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Abstract 

The following was the summary of the main ideas in this research: 

(1) The study involved an introduction which included a number of methodological 

issues in researches preparation.  

(2) The research was also involve introduction, review, two chapters, conclusion and 

references list. The review involved interpretation to Bin Hazm, and talking about 

the Alashari methodology by considering the following aspects: its establishment, 

development, main scholars, main researches to the Bin Hazm time. The first 

chapter focused on Bin Hazm tracing for Alashaerah in names section which has 

been divided into subsections. While chapter two focused on studying Bin Hazm 

tracing for Alashaerah in the attributes section which has been divided to five 

subsections, as shown in the proposal. 

(3) The research indicated that Bin Hazm has been very accurate in relating of these 

opinions to the Alashaerah doctrine, however he did not succeed in some of the 

issues he traced, as he mistaken in some of them such as in the Names of Allah the 

Great, his confirmation to Allah Attributes, etc.  

(4) Bin Hazm discussions of Alashari doctrine represent the first class opinions, such 

as Alashari, Albaglani, Bin Fork. Accordingly the research did not consider the 

doctrine development in terms of evidences and concerns of post Bin hazm time. 

(5) The research showed the criticism aspect of Bin Hazm and his strength in this 

chapter.  

The above are the outlines of the main concepts of this study which include 

details of many aspects. I request Allah the Great the success and Peace and Praise be 

upon our Prophet Mohammed and on his relatives and companions.  

 
 
 
 

 

 


